
Erdészeti Lapok CLIII. évf. 6. szám (2018. június)188

– Milyen most a hazai afrikai sertéspes-
tis helyzet?

– Az állategészségügyi szakemberek
folyamatosan végzik a vizsgálatokat.
Több elhullottan talált vaddisznóban is
kimutattuk már a vírust, de ezeket
mind az elsõ esethez közel, az úgyne-
vezett különösen ellenõrzött területen
belül találták. A szakemberek mindent
megtesznek annak érdekében, hogy
„helyhez kössék” a vírust, de nem zár-
ható ki, hogy további esetek is elõfor-
dulnak majd.

– Mit tart a legfontosabbnak a beteg-
séggel kapcsolatban?

– Nagyon fontos tisztában lenni az-
zal, hogy az ASP az emberre nem ve-
szélyes, kizárólag a vaddisznókat és a
házi sertéseket betegíti meg. A beteg-
ség megjelenése azonban komoly gaz-
dasági kárt jelent a vadgazdálkodók
számára is. 

Maga a vírus rendkívül ellenálló,
megfelelõ körülmények között akár
évekig is fertõzõképes marad. Nincs se
gyógykezelés, se megelõzõ vakcinázás
ellene. Ráadásul nemcsak „természetes
úton” terjed, hanem ún. ragályfogó
eszközökkel, de akár fertõzött hússal,
vagy abból készült termékkel is
messzire elhurcolható. Éppen ezért a
legfontosabb, hogy a saját szintjén
mindenki betartsa a megelõzéshez
szükség elõírásokat. 

– A vadgazdálkodók, vadászok ese-
tében mit jelentenek ezek az óvintézke-
dések?

– Mint említettem, vaddisznóknál
már kimutatta a NÉBIH laboratóriuma
a betegséget. Az elsõ eset körül kije-

löltük az úgynevezett különösen ellen-
õrzött, valamint a fertõzött területet. Az
elõírások is elsõsorban ezekre a terü-
letekre vonatkoznak. Ezek közé tarto-
zik például a vadászat tiltása, korláto-
zása, amelynek célja, hogy a fertõzött
területen élõ vaddisznók elvándorlása
a lehetõ legkisebb mértékû legyen. 

Ezzel egy idõben az elhullott vad-
disznók keresése szervezetté és inten-
zívvé vált, a megtalált  tetemeknél pe-
dig minden esetben kötelezõ elvégezni
a laborvizsgálatot. Zajlik a vadászatra
jogosultak folyamatos tájékoztatása is,
akiknek a hatékony munkavégzését,
szükség esetén, vadhûtõ biztosításával
is segíti a NÉBIH. 

Minden intézkedés – amelyekrõl bõ-
vebben a NÉBIH honlapján, a
http://portal.nebih.gov.hu/hu/afrikai-
sertespestis oldalon tájékozódhatnak –
célja a fertõzés továbbterjedésének és
házi sertésre való átjutásának megaka-
dályozása. A hatósági állatorvosok
mindent megtesznek a betegség „hely-
hez kötéséért”. 

A vaddisznóállományok mentesíté-
se azonban nagyon hosszú folyamat is
lehet. Spanyolországban például 30
évig tartott, Szardínián pedig eddig
nem sikerült megvalósítani. Mi a jelen-
leg legeredményesebbnek tûnõ Cseh-

országi stratégiát követjük, ahol sike-
rült a betegséget lokalizálni és a terje-
dést jelentõsen lassítani. Tehát van re-
mény a mentesítésre! Ehhez a jelentõs
munkához kérem a vadgazdálkodók és
a vadásztársadalom megértését és tá-
mogatását!

– Mit tehetnek azok a vadgazdálko-
dók, akiknél még nem lépett fel a fertõ-
zöttség?

– Esetükben is nagyon fontos, hogy
ha a vaddisznók között megbetege-
dést, vagy elhullást tapasztalnak, azt
haladéktalanul jelentsék a megyei va-
dászati hatóságnak és a vadászterület
helye szerint illetékes járási fõállator-
vosi hivatalnak, hisz általános elõírás
az ASP-re (és KSP-re is) irányuló min-
tavétel. Szintén lényeges, hogy a va-
dászterületen ne szórjanak szét olyan
hulladékot, amely állati eredetû élelmi-
szerek maradékát is tartalmazza. És le-
gyenek figyelmesek, mérjék fel a va-
dászterületen élõ vaddisznó kondákat,
azok létszámát és mozgását, mert
egyes kondák „eltûnése”, kipusztulása
az ASP elsõ jele lehet. 

– Mit tudna még javasolni ezeken az
intézkedéseken kívül?

– Kövessék nyomon folyamatosan a
NÉBIH tematikus honlapját, kérdés
esetén konzultáljanak az állategészség-

ügyi szolgálat szakembereivel, ha pe-
dig a legkisebb gyanújuk is felmerül,
akkor haladéktalanul jelentsék! A ha-
tósági állatorvosok mindent megtesz-
nek a betegség „helyhez kötéséért”, va-
lamint a házi sertések megóvásáért, de
a sikerhez a vadgazdálkodók és az
egész hazai vadásztársadalom támoga-
tása és felelõs magatartása is elenged-
hetetlen.
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SZAKMAI FÓKUSZ – VADGAZDÁLKODÁS

Kell-e félni az afrikai sertéspestistõl?
Egyelõre csak vaddisznókban, de Magyarországon is megjelent az afrikai ser-
téspestis. A hír a felelõs vadgazdálkodókat is komolyan érinti. De mekkora va-
lójában a veszély? Mit érdemes tudni a betegségrõl, mik a teendõk és mire szá-
míthatunk? Többek között errõl is szó esett dr. Bognár Lajos országos
fõállatorvossal folytatott beszélgetésünkön.
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